
VÝROČNÍ ZPRÁVA 
 

FARNÍHO SBORU  
ČESKOBRATRSKÉ CÍRKVE EVANGELICKÉ  

V ČÁSLAVI A KAZATELSKÉ STANICE V SEMTĚŠI 
 

       

      

    

   
 

 ZA ROK 2022 
 



 
 

ÚVODEM  V této výroční zprávě chceme zachytit ve slovech, obrazech a číslech život našeho čáslavského sboru v roce 2022, který byl poznamenaný válkou na Ukrajině a pomocí ukrajinským válečným uprchlíkům i potřebným v našem okolí.  Stále více se naplňuje poslání naši rekonstruované bašty, která slouží k setkávání                      a je „baštou pro všechny“, stala se totiž útočištěm a zázemím lidem u Ukrajiny, místem rozhovorů a setkávání mladých lidí s poruchami příjmu potravy i podpůrné skupiny jejich rodičů a dalších skupin.   Tyto výroční zprávy jsou jakási paměť či kronika našeho sboru.  Doufáme, že až budete číst tyto řádky, budou se vám před očima znovu odehrávat setkání, kterých jste se zúčastnili, vyvstanou vám některé myšlenky, vzpomínky anebo se vás zmocní zvědavost a budete mít chuť se příště také zúčastnit. Zároveň si uvědomujeme, že ne vše lze zachytit, protože Boží Duch vane,  kam chce a možná to nejdůležitější, je očím neviditelné. Ale za pokus to stojí a vy si můžete připomenout loňský sborový rok s námi.   
 

CHARAKTERISTIKA SBORU  Čáslavský sbor je poměrně živé a pestré společenství a jsou v něm zastoupené a aktivně činné téměř všechny generace, během covidu k nám postupně přestali přicházet na bohoslužby zástupci nejstarší generace, a to nejen kvůli covidu, ale i svým zdravotním a rodinným obtížím, uvědomujeme si, že tato generace nám v kostele a na našich setkáváních chybí. V poslední době je na bohoslužbách hodně dětí, někdy i třetina všech zúčastněných. Těší nás, že občas na naše bohoslužby nebo různá setkání zavítají i nově příchozí, někteří jen projdou, jiní zůstanou a jsou obohacením pro náš sbor. Na bohoslužby pravidelně chodí také ženy a děti z Ukrajiny.   Posláním našeho sboru je zvěstovat evangelium, šířit víru, lásku a naději, sdílet svá obdarování a být tu pro druhé. A to vše s pomocí Boží.   Chceme být místem, kde různí lidé nachází své místo, svůj domov, zažívají podporu a blízkost. Chceme být společenstvím, které žije z Kristovy lásky a odpuštění a chce být svědkem smíření.       



STATISTICKÉ ÚDAJE O SBORU V ROCE 2022 
 
K 1.1.2022 vykazoval náš sbor 188 členů a ke konci roku 2022 254 členů.  Nebyli jsme svědky hromadného obrácení, ale během roku 2022 proběhlo sloučení sboru Čáslav a Semtěš, odkud k nám přistoupilo celkem 72 členů, v březnu při výročním sborovém shromáždění jsme měli 107 členů s hlasovacím právem. Celkem náš sbor má kolem 220 členů s povinností platit salár – členský poplatek, ale salárníků, tedy těch, kteří pravidelně nebo příležitostně platí salár, máme pouze 86 a pak ještě 29 ostatních dárců neevidovaných mezi platícími salárníky. Dárců, kteří přispívají pravidelně každý měsíc, máme 17 a dárců, kteří přispívají pravidelně 2x nebo 4x do roka máme 5. 
Během roku 2022 zemřelo k naší lítosti 11 členů našeho sboru (Božena Hochmanová z Třemošnice, Josef Tuhý ze Starkoče, Ladislav Šíf z Čáslavi, Emilie Rodrová z Vrdů, Miroslav Krejčík ze Semtěše, pan Jelínek z Hošťalovic, paní Moravcová, pan Bochníček z Bousova, paní Horká ze Zbyslavi, paní Věra Procházková ze Semtěše a Milan Nalezinek ze Semtěše) a konaly se 3 církevní pohřby. 
K naší velké radosti se konalo 6 křtů. V našem sboru byli pokřtěni: Kristýna Kuchaříková, Matěj Richter, Kristýna Nulíčková, Remi Nella Sporka, Samuel Sebastian Procházka a Gabriel Cristian Procházka. Díky Bohu za ně! 
V našem kostele se také konaly 3 svatby – v květnu měli u nás svatbu Ludmila Janočková a Martin Brown, v červenci Anna Jeriová a Martin Sviták a v září členové Apoštolské církve, mimo náš kostel oddávala naše farářka ještě další 2 páry.  
Kontrolou kartotéky ubyli 3 členové sboru. 
 
Sborová kartotéka Sborová kartotéka je téměř hotová a stále v procesu, s. farářka navštívila již většinu členů sboru, v novém roce se bude snažit alespoň částečně navštívit členy kazatelské stanice v Semtěši.    

STARŠOVSTVO A SBOROVÁ SHROMÁŽDĚNÍ 
 
PODĚKOVÁNÍ Děkujeme všem členům našeho sboru, kteří se rozhodli být staršími a poté byli zvoleni, děkujeme za jejich ochotu se aktivně podílet na vedení a směřování našeho sboru. Presbyterky a presbyteři se střídají v tzv. službě presbyterů, která spočívá v otevírání  a zavírání kostela, Komenského síně, úklidu před kostelem, vyvěšování písní, vítání příchozích, spočítání přítomných na bohoslužbách, spočítání spolu s někým dalším sbírky, přípravou chleba a vína na Večeři Páně a připravování čaje a kávy, což většinou v baště zajišťuje br. Homolka. Za tuto službu jim velmi děkujeme a v této službě jim 
může samozřejmě kdokoliv pomoci.  
Staršovstvo delegovalo své zástupce na seniorátní zasedání Jeronymovy jednoty  (Eduard Wagner a náhradník Michal Vejvoda) a na konvent (Daniel Korábek, náhradníci Tomáš Starý a Michal Vejvoda).  Více o práci staršovstva je ve zprávě staršovstva, kterou připravil kurátor D. Korábek.     



SBOROVÁ SHROMÁŽDĚNÍ Staršovstvo svolalo výroční sborové shromáždění na březen, uskutečnilo se 27. března 2022. Schvalovaly se na něm zprávy o činnosti sboru, finanční zpráva, zpráva revizorů, zprávy Diakonie, rozpočet.   
STATISTIKA: Staršovstvo je osmičlenné + virilní členka farářka, se 3 náhradníky, sešlo se 10x na řádných setkáních (scházeli jsme se většinou v baště, občas se někdo připojil online), průměrná účast: 7, náhradnice ses. Hosnedlová se pravidelně účastní schůzí staršovstva (8x) 
Výroční sborové shromáždění se konalo nakonec 27. 3. 2022 za účasti 18 členů s hlasovacím právem a tří hostů.    

KAZATELSKÁ STANICE SEMTĚŠ – Jana Stárková  Roku 2022 sloučil se Semtěšský sbor se sborem v Čáslavi a Semtěš se stala jeho kazatelskou stanicí. Ještě před sloučením věnoval Semtěšský sbor kostel i Pelíškovu síň obci Semtěš, která nyní umožňuje bezplatně užívat Pelíškovu síň i kostel, dle potřeb sboru. V Semtěši se Bohoslužby konají zpravidla jednou měsíčně. Ve většině případů je v roce 2022 sloužila sestra farářka Drahomíra Dušková Havlíčková, kterou jsme si všichni záhy oblíbili. Velmi příjemnou změnou pro Semtěšský sbor je hudební doprovod sestry Kateřiny Andršové.  5. 6. 2023 konalo se v Semtěši svatodušní odpoledne, s názvem Sem(se)těš, kde jsme si mimo jiné připomněli 240 let Semtěšského sboru. Program byl velice pestrý a účast hojná. Pojali jsme toto setkání, jako sblížení se se sborem v Čáslavi a ve spolupráci s obcí, byla pozvána i široká veřejnost. V Pelíškově síni proběhly přednášky o historii sboru, povídání o časopisu Hus. Pamatováno bylo i na děti, pro které sestra Andršová připravila Únikovou hru. Bohaté odpoledne bylo završeno koncertem Tomáše Najbrta.   

    



        Svatodušní bohoslužby.         Koncert Tomáše Najbrta. 

         

 Historická únikovka, a kdybyste někdo nepoznal tu stařenku, tak je to Lucka Korábková  



V pátek 10. 6. 2022 jsme se v Semtěši připojili k "Noci kostelů", paní farářka nám zajistila vystoupení orchestru SAKO z Heřmanova Městce, koncert byl nádherný a v kostele se vystřídala více jak stovka návštěvníků, sbírka vynesla cca 5 tisíc korun.  Čáslavský sbor přijal členy Semtěšského sboru velmi přívětivě. Při bohoslužbách v kazatelské stanici Semtěš se scházíme nejen my "Semtěští", ale i "Čáslavští" zavítají a to je velmi příjemná změna. Sloučení sborů, kterého se mnozí obávali, bylo pro Semtěšský sbor nejlepším řešením nastalé situace, neb sbor nezanikl, ale žije dál...  

  
Napsala Jana Stárková, bývalá kurátorka semtěšského sboru, dnes presbyterka.  

BOHOSLUŽBY 
Nedělní bohoslužby jsou středem sborového života. Jsou vrcholem uplynulého týdne            a zároveň začátkem nového týdne. Vytvářejí sborové společenství, chtějí být orientací   ve všem, čím procházíme - jako církev, jako sbor, jako rodiny i jako jednotlivci. Letos se bohoslužby konaly pravidelně každou neděli a konaly se celý rok v kostele.  
Večeři Páně jsme slavili o svátcích a vedle toho většinou i 1. neděli v měsíci.  Celkem 15 x za rok. Vrátili jsme se k vysluhování z jednoho kalicha a kalíšků zároveň. Zpravidla první neděli v měsíci se konaly bohoslužby pro malé i velké – děti neodchází do nedělky, bohoslužby jsou uzpůsobeny tak, aby jim děti rozuměly. Ostatní neděle byla pro děti vždy připravena „nedělka“.  



  Do bohoslužeb se zapojují také presbyteři, děti, konfirmandi a ostatní členové sboru – zpravidla 1. biblické čtení a čtení ohlášek.  Na 4. adventní neděli děti zvěstovaly vánoční evangelium opět divadlem při vánoční slavnosti, nacvičily divadelní hru „Dlouho očekávaný král.“  

 



Písně při bohoslužbách zpíváme z nového evangelického zpěvníku.  Na bohoslužby navazuje posezení u  kávy a čaje v baště. Podává se fairtradová káva               a čaj, protože jsme fairtradovým sborem a chceme touto formou podpořit pěstitele v zemích třetího světa.   

  
HUDEBNÍ DOPROVOD PŘI BOHOSLUŽBÁCH  Jsme vděčni za spolehlivou službu všech varhanic a varhaníků. Děkujeme Petru Jeriemu a Filipu Jeriemu, Drahomíře Férové, Miriam Richterové a Kateřině Andršové především v Semtěši. Na flétnu doprovází Filip Jerie, na kytaru Mirek Richter. Do týmu se na konci roku také k naší velké radosti přidal Petr Minář a se zpěvem žalmových písní se přidala nová členka sboru Eva Zhánělová.  



BOHOSLUŽBY PRO DĚTI (nedělka) – Tereza Stará S nejmladšími členy sboru slavíme neděli jednak v rámci rodinných bohoslužeb a během bohoslužeb pro dospělé se pak zpravidla koná „nedělka“ pro děti v baště nebo                                  v presbyterně. Od září 2021 do června 2022 jsme probírali cyklus "Zástup stále přichází a zas jde dál…". Zástup svědků ve víře vedl od Abrahama přes novozákonní svědky až ke každému z nás, což jsme si postupně zobrazovali pomocí namalovaných postaviček              a nakonec i fotografií dětí. Děti ke každé postavě vymýšlely také další sloku písně, kterou na závěr školního roku zazpívaly během rodinných bohoslužeb. Od září 2022 jsou nedělky vedeny podle doporučeného cyklu „Dál přece nejdeme sami“ (od stvoření světa k Josefovi a od Mojžíše k Rút). Vzhledem k tomu, že některé příběhy již děti dobře znají, jsou příležitostně zařazovány i tzv. hudební nedělky, kdy děti nacvičují písně                               k připravovaným rodinným bohoslužbám nebo třeba k vánočnímu divadlu.                   Na přípravě nedělek pro děti se podílelo 7 učitelů nedělní školy (Jitka Richterová, Lucka Korábková, Miriam Richterová, Tereza Stará, Iva Trnková, Miroslav Richter, Kateřina Andršová, Michaela Jeriová a konfirmandky Emílie a Bohdana) a průměrná účast byla          7 dětí.   Napsala učitelka nedělní školy Tereza Stará.   
NEŠPORNÍ BOHOSLUŽBY V roce 2022 se konaly nešporní bohoslužby 4x – na popeleční středu, na Velký pátek, na Nanebevstoupení Páně a v Adventu. 
STATISTIKA – 4x, průměrná účast 21 
 
BOHOSLUŽBY SMUTNÉ VÁNOCE 
STATISTIKA – 1x, účast 10.  
BOHOSLUŽBY V DOMĚ PRO SENIORY V ČÁSLAVI Bohoslužby v Domě pro seniory se konaly častěji než loni, celkem 9x a s. farářka byla několikrát pozvaná i na individuální pastoraci, zvláště v době, kdy ostatní návštěvy nebyly povoleny, a klienti postrádali pravidelný kontakt se svými nejbližšími.   

  
 
 
 



SPOLEČNÉ BOHOSLUŽBY A SLAVNOSTI S DIAKONIÍ Náš sbor je spolupracující sbor Diakonie ČCE, s. farářka se snaží tuto spolupráci rozvíjet. Společných akcí děláme během roku mnoho, bohoslužebně se scházíme na úvod a závěr do školního roku, o Vánocích a o Velikonocích. Jsou to setkání velmi živelná a radostná.   

   V průběhu roku v našem kostele kázali nebo bohoslužby připravovali: Drahomíra Dušková Havlíčková, kolínská ses. farářka Romana Čunderlíková (1x), br. farář Ladislav Beneš z Pardubic, seniorátní jáhen Michal Branda (2x), výpomocní kazatelé Michal Vejvoda (7x), Jaroslav Fér (5x), Monika Drdová (1x), čtené bohoslužby měla ses. Jitka Richterová a velikonoční bohoslužby v Semtěši sloužil br. farář Jan Plecháček.               
Všem kazatelům a kazatelkám, předčitatelům děkujeme za jejich službu.   
STATISTIKA: Bohoslužby: 53x v kostele v Čáslavi, průměrná účast bohoslužeb: 34.  Bohoslužby v kazatelské stanici v Semtěši: 12x, průměrná účast 14; VP 6x – průměrná účast 15. 
Bohoslužby v Domě pro seniory Čáslav 9x, průměrná účast 10.                                     
Nešporní bohoslužby: 4x, průměrná účast 21. 
Večeře Páně:15x, průměrná účast při Večeři Páně 25, vysluhování VP v rodině nebylo. 
Nedělka: konala se 15x, průměrná účast 6 dětí.   

PRAVIDELNÁ SETKÁNÍ V TÝDNU 
 
KURZ ABECEDA KŘESŤANSTVÍ – účastnice kurzu Radka Neumanová „Postřehy z návštěvy té, co nepatří do sboru: ABECEDA otevírá témata, o kterých každý něco málo slyšel, patří ke všeobecnému základu, ale většinou se nezastavil, aby se nad nimi zamyslel nebo si je načetl. ABECEDA dává prostor různým výkladům a pohledům. ABECEDA spojuje u jednoho stolu generace, otevírá dveře i obzory všem. Děkuji paní farářce i ostatním za poučné, srdečné chvilky s přijetím.“  
STATISTIKA: středa 18 hodin, konala se 9x a  průměrně se scházelo 10 účastníků.  



„PÁTEČNÍCI“ - STŘEDNÍ A STARŠÍ GENERACE – Iva Trnková Jednou měsíčně vždy v pátek se v rámci bližšího setkávání mají možnost scházet členové sboru na tzv. Pátečnících. Je to vhodná příležitost nejen k diskusím nad biblickými texty, k zpěvu písní, ale i k přátelským osobním rozhovorům a tedy k možnosti, jak se lépe poznat. Pátečníci se konají většinou v Čáslavi v baště. Jedno vydařené lednové setkání proběhlo již v tomto roce v domácím prostředí u manželů Trnkových v Ronově nad Doubravou a bylo zaměřeno hlavně na nácvik písní z nového evangelického zpěvníku. Doufejme, že budeme mít příležitost se takto dále potkávat a že nás bude o trochu více. 
Napsala Iva Trnková z Ronova.  
STATISTIKA: pátek 19 hodin, konali se 5x a průměrná účast 6. 
 
VEČERY S HOSTEM 
17. listopadu se konalo v kavárně Dusíkova divadla setkání s dokumentaristou nového 
Institutu Paměti národa v Pardubicích Miroslavem Tyčem a spolu navzájem o významu paměti národa a zaznamenávání příběhů. 
 
STATISTIKA: účast 20. 
 
RODIČE S PŘEDŠKOLNÍMI DĚTMI  (Broučínci) – Jana Vítková Předškolní děti s maminkami a občas i s prarodiči se scházeli páteční dopoledne, obvykle dvakrát za měsíc v presbyterně. Ke konci roku setkání nebyla, protože prostory vhodné pro nejmenší děti byly využity při rekonstrukci fary. Během setkání se zpívalo a hrálo na jednoduché hudební nástroje, pomodlilo se dětskou modlitbou, povídalo se o obrázku s biblickou scénou a tematicky se tvořily drobné výtvory.  

  
Napsala Jana Vítková, která se s Toníčkem pravidelně účastní Broučínků. 
 
STATISTIKA: počet setkání - 12, průměrná účast dětí - 3 
 
 
 



BROUČCI mladší (5-8 let) Sešli jsme 19x a po celý rok jsme se nořili do Ježíšových příběhů a hlavně podobenství. Ježíšova podobenství mají u dětí úspěch, dokonce o nich mluví i doma: „Maminko, já mám 
tak rád podobenství. Víš, ono je to jako pohádky, ale takový chytrý!“   

    
STATISTIKA: 19 setkání, průměrná účast 5 dětí.  
BROUČCI starší (9-11 let) Sešli jsme se 20x a celý rok jsme cestovali s apoštolem Pavlem. V průběhu roku se k nám připojila Nina, takže už máme v klučicı́ skupině i dvě slečny (  

       
 
STATISTIKA: 20 setkánı́, průměrná účast 6 dětı́.   



SPOLEČNÉ SETKÁNÍ MLADŠÍCH A STARŠÍCH DĚTÍ Zvláště kolem cı́rkevnı́ch svátků jsme mı́vali společná setkánı́ dětı́, rok jsme začali třı́královým pudinkem, potom jsme v lednu u přı́ležitosti Dne památky obětı́ holocaustu čistili čáslavské kameny zmizelých, tzv. stolpersteiny. Na podzim jsme také měli před svátkem Dı́kčiněnı́ přespávačku na faře a moc se vydařila.  

    PODZIMNIƵ PRƽ ESPAƵVACƽKA NA FARƽ E  

   
STATISTIKA: 3 společná setkánı́, průměrná účast: 11 dětı́.   



  
KONFIRMANDKY A KONFIRMANDI.  Setkánı́ se konajı́ ve spolupráci s kutnohorským sborem, vede je naše farářka Drahomı́ra Dušková H. a kutnohorský farář Ondřej Zikmund. Konfirmačnı́ přı́pravy se z našeho sboru účastnı́ Jan a Emı́lie Duškovi, Bohdana Andršová, Mariana a Filip Tinkovi, v průběhu roku se k nám připojily sestry Simča a Adélka Minařı́kovy a z kutnohorského sboru Sƽ imon Fér, Alžběta Justová a Babeta Brychtová, a občas se připojila i Bára.   

       



 

    Společně s kutnohorskými a kolı́nskými konfirmandy jsme měli dvě krásné vı́kendovky – na vysočinském statku Kellerových Zbýtov a v evangelické škole v Hradišti u Nasavrk. 
Srdečně zveme na svatodušní neděli 28.5.2023 na konfirmaci!!! 
 

 Na Zbýtově u Kellerů 



   
 

   
 
 
STATISTIKA: 13 setkánı́, průměrná účast 7 
 
MLÁDEŽ se nescházela, ale účastnila se některých seniorátních akcí, které se konají téměř každý měsíc a účastnili se jich už také konfirmandi.  
 
 



ZAHRADNÍ SLAVNOST V červnu se opět konala zahradní slavnost, sešli jsme se u bašty, připravili jsme s dětmi pro rodiče kvíz a rodiče měli dost, co dělat, aby některé otázky zodpověděli. 
STATISTIKA: kolem 35 hostů, dětí i dospělých.   
ZÁVĚR ŠKOLNÍHO ROKU NA LICHNICI Tentokrát se nám podařilo na Lichnici přespat, Katka Andršová připravila moc prima historickou únikovku s hledáním pokladu, opekli jsme si buřty. Celkem se nás z našeho sboru účastnilo 7. Byla to milá akce na závěr školního roku, děkujeme Andršům za přípravu.  
 
KAVÁRNIČKA V DIAKONII – Zdena Veselá Součástí programu našeho sboru jsou již několik let "KAVÁRNIČKY". Setkáváme se druhý čtvrtek v měsíci v Kavárně Diakonie. V letošním roce jsme se v programu zaměřili na cestování nejen po naší republice, ale zavítáme postupně do Egypta, Madeiry, či Kolumbie. Na některá naše setkání nám propůjčuje svoje prostory i klubovna Diakonie, kde se k nám přidávají i místní klienti, za což jim děkujeme a děkujeme i našim hostům, kteří mezi nás přicházejí se svými zážitky a poznatky ze svých cest. Z našeho programu si jistě vybere každý, co by ho zajímalo, proto každý je zván a budeme rádi, když i vy přijdete s něčím zajímavým pro ostatní.  
Napsala pravidelná účastnice Kavárniček Zdena Veselá ze Zbyslavy  
STATISTIKA: celkem 9x, průměrná účast 14  

        



VÝROČNÍ ZPRÁVA 2022 
DOBROČINNÝ SPOLEK MARTA  

O SPOLKU – statistika, finance, administrativa Spolek eviduje 24 členů, během roku se přihlásilo 5 nových členek; sešli jsme se na               9 měsíčních setkáních, účast: 6. Výroční schůze proběhla 28.4. Od května má Spolek novou pětiičlennou Radu spolku (Zdena Veselá, Ruth Junová, Václav Homolka, Markéta Gladková, Jaroslav Fér-předseda).  

  Kromě Dobročinného trhu 4.12. jsme se zapojili do akcí: Bašta pro všechny (dotace města 15.000 Kč), Čáslavské dvorky, Výstava na stromech, Krabice od bot; průběžně Fair trade. Pokračovala spolupráce se ZŠ Náměstí (sbírka pro Ukrajinu, zaplacení obědů). Dvěma ukrajinským rodinám jsme přispěli celkem 18.500 Kč (pračka, lednice, uhlí).  



           Za prodej výrobků v průběhu roku jsme získali 4.600 Kč, při dobročinném trhu dalších 3.789 Kč (v roce 2021 byl výnos při dobročinném trhu 1.801 Kč). Na členských příspěvcích (300 Kč zaměstnaní, 100 Kč důchodci) se sešlo 3.600 Kč,  ale zůstává mnoho členských příspěvků nezaplacených, až od roku 2020. Přijali jsme zato 5.900 Kč na darech a dva velké dary (sbor ČCE Opatovice a firma Linea) – 73.163 Kč. Sbírku při adventním koncertu 4/12 jsme věnovali Diakonii Čáslav (4.835 Kč). Turistická vizitka kostela (á 12 Kč) se rozprodala, objednali jsme opět dalších 150 kusů (je k dispozici i v informačním středisku a v muzeu). 
Napsal předseda Dobročinného spolku Marta Jaroslav Fér 
 
ČINNOST SPOLKU Dobročinný spolek Marta se schází jednou měsíčně. Na setkáních se zabýváme zhotovováním výrobků pro dobročinné trhy. Zároveň společně plánujeme další činnost spolku často s ohledem na aktuální potřeby. V roce 2022 jsme se zaměřili především podporu uprchlíků z Ukrajiny. Začali jsme organizovat pomoc, jakmile do Čáslavi dorazily první rodiny s dětmi. Pro uprchlíky jsme zřídili za podpory celého čáslavského sboru ČCE potravinovou a oděvní banku, která byla v provozu až do léta. Pro jednu uprchlickou rodinu jsme poskytli finanční příspěvek na nákup uhlí. Celý rok v baště probíá výuka češtiny pro Ukrajince.  

      



Vrcholem činnosti spolku jsou každoročně dvě akce – fairtradový festival Bašta pro všechny a Adventní dobročinný trh. Bašta pro všechny, která se konala v červnu, byla v roce 2022 z hlediska návštěvnosti i počasí velmi úspěšná. V červnu jsme se podíleli také na Noci kostelů. Oblíbenou akcí spolku je Adventní dobročinný trh. V roce 2022 jsme ho uspořádali v Komenského síni a spojili s výběrem dárků Krabice od bot. Krabice od bot je důležitou součástí činnosti spolku již několik let.   

        Atmosféra adventního trhu byla výjimečná, návštěvnost bohužel pokulhávala            za očekáváním. Výzvou pro letošní rok bude přilákat na adventní trhy více návštěvníků. Na všech důležitých akcích spolek aktivně podporovaly děti z čáslavského sboru ČCE. Bez jejich pomoci by byly akce velmi ochuzené. 
Napsala členka Dobročinného spolku Marta Věra Suchánková 
 
JAZYKOVÉ KURZY ČEŠTINY PRO UKRAJINCE Spolek Marta se již v dubnu 2022 zapojil do pomoci ukrajinským uprchlíkům, převážně ženám a dětem. Jana Andrejsková iniciovala otevření jazykových kurzů češtiny, které začaly probíhat v Baště pro všechny nejdříve jednou týdně a postupně zintenzivnily, neboť se do výuky zapojili další dobrovolníci.   

          



Nyní výuka probíhá již čtyřikrát týdně. V hodinách řešíme nejen českou gramatiku, ale i běžné záležitosti, se kterými se ukrajinští uprchlíci setkávají při hledání práce nebo ubytování. Spolek pomáhá i finančně – nákupem učebnic, úhradou obědů, příspěvkem na uhlí, pořádáním potravinové sbírky. Evangelický kostel a bašta se staly důležitým místem setkávání.  

      Vánoční večírek v baště.     Lektoři a studenti. 
 
Napsala členka Dobročinného spolku Marta a lektorka češtiny Drahomíra Nováková 

ZPRÁVA O FAIRTRADE  2022                                                                                                              V květnu 2023 oslavíme první fairtradové jubileum – 5 let se může náš sbor chlubit titulem Fairtradový sbor. A jsem si jistá, že zcela zaslouženě, neboť se téma FAIRTRADE – spravedlivého obchodu - díky všem naším fairtradovým akcím, které během roku pořádáme, dostává do podvědomí široké veřejnosti čím dál více. Máme z toho opravdu velkou radost!    

    



                   
 V průběhu celého roku 2022 se s tématem FAIRTRADE pojily nejen akce zaměřené přímo na toto téma jako takové, jako např. Férová snídaně, multižánrový fairtradový rodinný festival Bašta pro všechny, Výstava na stromech, tradiční Dobročinný adventní trh, ale i (ne)obyčejná setkání v naší krásné Baště i během bohoslužeb. 
       
FÉROVÁ SNÍDANĚ Jedna z prvních fairtradových akcí v roce 2022 byla FÉROVÁ SNÍDANĚ. Na tu jsme se všichni po dvouleté odmlce neskutečně moc těšili, v době covidové to totiž nebylo možné, dva předešlé ročníky (2020,2021) se konaly za takových opatření, kdy jsme se nemohli setkat a posnídat tak, jak jsme byli zvyklí, tedy na zahradě Diakonie. 
 

 Rok 2016 



 

 Rok 2017  Naštěstí v tomto roce už se snídaně mohla opět uskutečnit v krásný prosluněný sobotní den 14. května. Akce probíhá tradičně na Světový den pro fair trade, který připadá na druhou květnovou sobotu. Podávala se fairtradová káva, čaj, kváskový domácí chléb, mléko, tvaroh, sýry, uzeniny, zelenina a ovoce od místních farmářů.  Celé akce se účastnilo bezmála 70 lidí z řad veřejnosti. Při Férové snídani jsme prodávali fairtradové produkty, které vozíme z pražského Obchůdku Jednoho světa, s kterým spolupracujeme dlouhodobě.   Další krásnou fairtradovou akcí byl 2. ročník multižánrového fairtradového 
rodinného festivalu na hradbách Bašta pro všechny, kterého se účastnilo kolem 140 lidí. Tento ročník jsme mezi námi přivítali ukrajinské maminky s dětmi, které uprchly před válkou na Ukrajině. V duchu česko-ukrajinském se nesl i celý program festivalu. Nechyběla ani tradiční fairtradová hra pro děti Masterchef Fairtrade, kdy si děti vytvořily skupinky a z fairtradových pochutin a bio produktů připravovaly pestré a chutné pokrmy a nápoje.   

  Divadlo Víti Marčíka v zahradě u kostela 



 Koncert ZUŠ Čáslav a ZUŠ Kutná Hora 
 
     

     Koncert ukrajinské zpěvačky Katyi Gaposhka v kostele  



 Soutěž fairtradový Masterchef   Spolek Formanova Čáslav v tomto roce podruhé pořádalo na začátku září DVORKY a my jsme byli u toho! V rámci dvorkového jarmarku jsme prodávali tradičně kávu, čaj, čokolády a nechyběly ani rukodělné výrobky. Zájem byl opravdu velký, návštěvnicí se hodně zajímali o celou myšlenku fairtradu a doptávali se na různé podrobnosti. Dorazili nejen Čáslavané, ale i lidé z širokého okolí.   

       Prodej faitradových produktů na zahradě kostela.  



V neděli 2. října v rámci bohoslužeb Díkčinění jsme již po páté zahájili Výstavu na 
stromech, v tomto roce na téma „Kávová krize“. Výstava proběhla v rámci Týdne důstojné práce a vystavené fotografie zachycující pěstování kávy v Kolumbii bylo možné zhlédnout na čáslavském náměstí. V týdnu pak v rámci doprovodného programu k Výstavě bratr Václav Homolka v Baště prezentoval své poznatky o kolumbijské kávě, především pak té fairtradové a celé povídání obohatil svými vzpomínkami z cest po Kolumbii a Venezuele.   

          
 
Všechny fairtradové akce v roce 2022 završil tradiční Dobročinný adventní trh, 
kde jsme společně s výrobky spolku Marta a Diakonie a výrobky dětí s velkým zájmem prodávaly fairtradové produkty a rukodělné výrobky.   

      
 
 
 
 



Během celého roku se prodalo fairtradové zboží (především jako káva, čaj, 
čokoláda) a rukodělné výrobky v hodnotě bezmála 55 000 Kč - a to při akcích pořádané sborem, při fairtradových akcích, na vánočním trhu i během bohoslužeb. Všechny produkty a rukodělné výrobky dovážíme z pražského Obchůdku Jednoho světa, který vede sestra z vršovického sboru v Praze Magda Jelínková.   

       Fairtradový obchůdek „skříň“ v baště.    Máme v nabídce i adventní kalendáře.  Všemi fairtradovými akcemi, které v průběhu roku pořádáme, dáváme najevo, že nás zajímá, kdo a za jakých podmínek pro nás plodiny, které běžně v domácnosti využíváme, pěstuje. Není nám lhostejné, jak pěstitelé z třetích zemí pracují a jak jsou za svou práci ohodnoceni, jaké to má dopady pro ně i jejich rodiny, stejně tak nám není lhostejné, za jakých podmínek jsou vypěstovány produkty z třetích zemí a co dovolíme přinášet na naše stoly.   Těšíme se i na rok 2023, který bude opět nabitý pozitivním myšlením a podporou fair trade. Nejbližší fairtradové akce nás čekají v květnu – Férová snídaně, oslava jubilea Fairtradový sbor, Bašta pro všechny a mnoho dalších.  Buďte u toho s námi - má to opravdu smysl! Neboť FAIRTRADE není jen o spravedlnosti, ale také o lásce a respektu k druhým i k přírodě.  
 
Napsala členka Dobročinného spolku Marta Linda Homolková 

 
 



  

 
 

PŘEJEME VÁM FAIRTRADOVOU POHODU!!! 
  



DUCHOVNÍ OSVĚŽOVNA          STATISTIKA: 1 setkání, účast 5.   
NOVÝ ROK S NOVÝM ZPĚVNÍKEM – celkem 4x jsme se během roku seznamovali díky zajímavým hostům s novým zpěvníkem, každou druhou neděli v měsíci jsme nacvičovali tzv. „písničku měsíce“, kterou jsme pak zpívali celý měsíc.  

   
NEDĚLE 27. ÚNORA 2020 V 10:15 Představení nového zpěvníku a zpívání nových písní s kolínskou farářkou a dlouholetou členkou tvůrčí skupiny pro přípravu zpěvníku Romanou Čunderlíkovou 
NEDĚLE 3. DUBNA 2022 V 10:15 Zpívání velikonočních písní s Monikou Drdovou, profesionální hudebnicí a dirigentkou seniorátního pěveckého sboru. 
NEDĚLE 9. ŘÍJNA 2022 V 16:00  Zpívání písní z nového zpěvníku z komunity Iona a představení této komunity                       s Janem Junem, farářem v Hradišti (možná dojde i na písně z Taize) 
NEDĚLE 4. PROSINCE 2022 V 10:15  Adventní a vánoční písně s bratry Miloslavem a Janem Esterle.                                                         Miloslav Esterle dlouho vedl skupinu, která zpěvník připravovala, sám je autorem řady písní a mnohých textů. Jan Esterle je varhaník, učitel klavíru a varhan.  
„NA KAFE S FARÁŘKOU“ Méně se konaly kvůli strachu z covidu návštěvy doma, proto naše farářka nabídla v podzimním období prostor pro rozhovory v baště „Na kafe s farářkou“, které byly ze strany členů a přátel sboru využívány. 

    



MIMOŘÁDNÁ SETKÁNÍ A UDÁLOSTI 
TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA U NÁS V KOSTELE Už po druhé byla v našem kostele 3 lednové neděle umístěna tříkrálová pokladnička Sbírka se uskutečnila ve spolupráci s Charitou, s rodinným centrem Kopretina.  
FÉROVÁ SNÍDANĚ  Férová snídaně se konala opět v Diakonii a vydařila se.  
STATISTIKA: 1x za rok v květnu, účast cca 75 lidí. 
 
SEM-SE-TĚŠ – SVATODUŠNÍ ODPOLEDNE V SEMTĚŠI u příležitosti 240. výročí 
semtěšského sboru Na svatodušní neděli 5. června jsme v naší nové kazatelské stanici uspořádali společnými silami svatodušní odpoledne pro náš sbor, naši kazatelskou stanici, pro obec Semtěš a okolní obce a pro celý seniorát. Naše odpoledne jsme zahájili svatodušními bohoslužbami v krásně uklizeném semtěšském kostele, po bohoslužbách jsme si venku před kostelem vyslechli pár slov o zapůjčeném zvonu, pak jsme se vydali do Pelíškovy síně na občerstvení a následovalo povídání o historii semtěšského sboru (Jaroslav Fér) a časopise HUS (Pavel Dočekal) a pro děti Kateřina Andršová spolu s Luckou Korábkovou a Radkem Kadlecem nachystaly zábavnou historickou únikovou hru. Celé setkání jsme zakončili  opět v kostele koncertem písničkáře Tomáše Najbrta. Celé odpoledne se vydařilo, přijelo hodně hostů ze seniorátu, z našeho sboru i z okolních obcí. Při té příležitosti vznikla také krásná brožurka o historii semtěšského sboru, kterou připravil br. farář Fér a je k dispozici v kostele. Děkujeme všem, kdo pomáhali s přípravami a také všem účinkujícím. Za krásné fotky díky I. Klinskému! 

    

 



  
 
NOC KOSTELŮ                                                                                                                                                         Letos se Noc kostelů konala v Čáslavi a poprvé i v Semtěši. Na obou místech byl připravený krásný program. V Semtěši se konal koncert komorního orchestru SAKO z Heřmanova Městce a účastnilo se ho přes sto návštěvníků, máme z toho radost. I v Čáslavi proběhla hezká Noc kostelů, do kostela přišlo určitě přes 250 návštěvníků, zaujala obzvláště úniková hra Za Komenským do podzemí, kterou připravila Katka Andršová a pomáhali při ní Lucka Korábková, Radek Kadlec a Tereza Stará, moc děkujeme a děkujeme také panu Homolkovi za péči o faitradovou kavárnu a čajovnu během Noci kostelů. 
STATISTIKA: Čáslav cca 250 lidí a Semtěš cca 130 lidí.  
FESTIVAL BAŠTA PRO VŠECHNY V neděli 19. června se konal 2. ročník multižánrového fairtradového festivalu na 
hradbách „Bašta pro všechny“. Letos se vzhledem k situaci ve světě festival nesl v česko-ukrajinském duchu, chtěli jsme pozvat příchozí z Ukrajiny a trochu jim představit naši kulturu a zároveň ochutnat i něco z ukrajinské kultury. Hostem letošního festivalu byl legendární herec a principál kočovného divadla Víťa Marčík s představením Šípková Růženka. Prostřednictvím šesti loutek, dvou fléten, kytary 
a živé komunikace s divákem předal tento lidový vypravěč poselství o síle 
odpuštění. V rámci festivalu vystoupily také žákyně tanečního oboru ZUŠ Čáslav a rovněž žáci a žákyně ZUŠ Čáslav a Kutná Hora s krásným koncertem. Stejně jako loni Linda Homolková připravila pro děti velkou fairtradovou hru, podávala se faitradová káva a čaj. Odpoledne díky Katce Andršové proběhla také hudební dílna ukrajinských písniček. A na závěr dne zazpívala ukrajinská písničkářka Katya Gapochka, která musela kvůli válce opustit svou rodnou Ukrajinu a žije nyní v Čechách a skoro zázrakem se k ní na dva týdny připojil její hudební partner, který normálně bojuje na Ukrajině, takže i on byl hostem v Čáslavi. Festival „Bašta pro všechny“ se opět vydařil, vytvořili jsme prostor pro setkání dvou kultur a konkrétních lidí, věříme, že je to bašta proti nenávisti a předsudkům. Festival pořádal Dobročinný spolek Marta a náš sbor ve spolupráci s Diakonií ČCE a za laskavé finanční podpory města Čáslav a Evropské unie (projekt Tváře migrace). Děkujeme!!! 
STATISTIKA: účast cca 230 lidí 



 
Letos na festivale byla novinka – Draha pekla palačinky a to mělo velký úspěch (😊  

   
Muzikanti a jejich publikum…  

   
Divadlo Víti Marčíka vykouzlilo úsměv na každé tváři a fairtradová kavárna byla v plném proudu. 

  

      



 
Naši přátelé z Ukrajiny – Dina z Oděsy, Sergej, Alina z Mykolajiva, Tanja s Káťou a Olga.   

PŘÍFARSKÝ TÁBOR  - Napsaly konfirmandky Emilie a Bohdana  Na přífarském táboře měly děti možnost stát se součástí příběhu Josefa, kterého prodali jeho bratři do otroctví. Ten se pak díky své pevné víře a velké odvaze stal vládcem Egypta. Minulý rok se zúčastnilo rekordních dvacet šest dětí. Děti byly rozděleny do tří týmů, které vedlI letošní konfirmandi, a soutěžily mezi sebou ve hrách a různých aktivitách. V průběhu tábora nás také navštívila cestovatelka, paní Bára Sporková. Vyprávěla nám příběhy ze svých cest, převážně do Afriky, Egypta. Tábor se velmi povedl a rádi bychom poděkovali všem, co se podíleli na jeho přípravě a vedení. Těšíme se na letošní přífarský tábor a doufáme, že se povede stejně jako ten předchozí.       Vaše konfirmandky Emílie Dušková a Bohdana Andršová.   

    



      

   

    



 
STATISTIKA: Celkem se účastnilo tábora 27 dětí od 2-15 let  

FESTIVAL ČÁSLAVSKÉ DVORKY První zářijový víkend už potřetí patřil čáslavským Dvorkům, festivalu, který organizuje spolek Formanova Čáslav, a kterého jsme i letos byli součástí. U nás v kostele, na kostelní zahradě a u bašty byl „dvorek číslo 2.“ Po celou dobu Dvorků byl v našem kostele vystaven obraz malíře Jaroslava Valečky. Lidé přicházeli, prohlíželi si obraz, prohlíželi si kostel, usedali do lavic, spočinuli, meditovali nad obrazem, občas se zeptali služby na historii a současnost kostela. Díky dobrovolnicím a dobrovolníkům ze sboru i mimo sbor, kterým patří velký dík, víme, že kostel během Dvorků navštívilo téměř 1000 návštěvníků. Máme z toho radost.   

    Během celé soboty se na kostelní zahradě pod stromy zabydlel JarmarkUM a přilákal mnoho návštěvníků. Po celou dobu JarmarkUM byla otevřená naše „fairtradová kavárna“. V neděli se na kostelní zahradě konala výtvarná dílna a v kostele probíhal celé odpoledne program. Celé Dvorky vyvrcholily závěrečným koncertem skupiny        To je jedno v našem kostele. DÍKY!!! 



VÝSTAVA V KOMENSKÉHO SÍNI Už během Dvorků se Komenského síň proměnila ve výstavní síň, kde bylo možné navštívit výstavu všech soutěžních návrhů Čáslav Miloši Formanovi a také nahlédnout do křestní knihy, ve které je zápis křtu Miloše Tomáše Jana Formana v našem kostele. Výstava byla otevřená i během Čáslavských slavností a konalo se zde také slavnostní udílení cen vítězům soutěže. 

   
 
VÝSTAVA NA STROMECH                   Výstava na stromech je celorepublikový výstavový happening na podporu důstojné práce. Akce se koná každý rok v říjnu během Týdne důstojné práce. Jednotlivé výstavy se tak každý rok dostanou do parků a náměstí stovky míst republiky. Letos se v týdnu 
od 1. do 8. října 2022 konal osmý ročník zaměřený na podmínky pěstování kávy 
v Kolumbii. V posledních čtyřech letech jsme se i v Čáslavi připojovali k tomuto happeningu a výstavu bylo možné díky Dobročinnému spolku Marta zhlédnout vždy v horní části čáslavského náměstí na stromech a loni v areálu evangelického kostela. Letos se výstava opět vrátila na náměstí a díky paní učitelce Křížové ze Střední zemědělské školy byla již po druhé k vidění také ve školním parku Střední zemědělské školy.   
V baště se konaly doprovodné akce – čtvrtek 6. října 2022 od 18 hodin POVÍDÁNÍ 
O KOLUMBII a neděle 9. října 2022 od 10 hodin OCHUTNÁVKA KOLUMBIJSKÉ FAIRTRADOVÉ KÁVY a PROMÍTÁNÍ cenami ověnčeného dokumentu o kávě „IT´S BEAN TOO HOT“. Děkujeme V. a L. Homolkovým za přípravu. 
 
EKUMENA  Scházíme se s husitskou paní farářkou a katolickým panem farářem pravidelně k ekumenickým snídaním, zpravidla 4x ročně vždy před nějakou společnou akcí (lednová ekumena, 17. listopad a adventní okna – společné vystoupení). V lednu také navštěvujeme s dětmi sousedy v Kristu (loni husiti, letos katolíci). V rámci ekumeny jsme si opět připomněli 17. listopad 1939 a 1989 u památníku u gymnázia za účasti 70 lidí, poté se konala beseda v kavárně v Dusíkově divadle. Letos jsme byli za ekumenu pozváni na poslední adventní okno v rámci akce Okna Adventu pořádané Formanovou Čáslaví, společně jsme mluvili tentokrát z balkónu Otakarovy bašty.  



ADVENTNÍ DOBROČINNÝ TRH Adventní dobročinný trh, který pořádá Dobročinný spolek Marta, se konal opět v Komenského síni. Na trhu se prodávaly výrobky klientů Diakonie z Čáslavi, fairtradové zboží, výrobky členek a členů Dobročinného spolku Marta a broučků. Tento trh přináší nekomerční adventní náladu a potěšení z pomoci druhým, což láká i veřejnost, letos „trhem prošlo“ zhruba 60 návštěvníků. STATISTIKA: odhadovaná účast 70 lidí.  
ADVENTNÍ SETKÁNÍ PŘI SVÍČKÁCH Na třetí adventní neděli v 17 hodin se v našem kostele konal Adventní večer při svíčkách, Gymnázium a Střední pedagogická škola tak navázali na tradici Adventních setkání při svíčkách, které v našem kostele dlouhá léta pořádala ses. Blahoslava Procházková a její žáci. V kostele byla instalována výstava na téma „Okna“, zazněla hudba a poezie v podání žáků Gymnázia a SOŠPg.  
STATISTIKA: účast při zahájení výstavy kolem 230 lidí.  
VÁNOČNÍ KRABICE OD BOT Již po sedmé jsme se spolu s Diakonií připojili k milé předvánoční akci „Krabice od bot“ – aneb děti darují dětem. Dárky opět putovaly k dětem z chudých rodin v Čáslavi a v okolí, v Azylovém domě Diakonie Vlašim, v pobytovém středisku v Kostelci n Orlicí, i k dětem z ProstoruPlus v Kolíně. Letos byl o dárky ze stran organizací mimořádný zájem, potřebných přibylo, a tak jsme měli na sběrném místě v Čáslavi velký úkol, shromáždit 350 dárků, což se nám nakonec podařilo. Děkujeme týmu dobrovolnic z okruhu Dobročinného spolku Marta, které se služeb při vybírání dárků každoročně ujímají a letos také velké díky patří dvěma dobrovolnicím z čáslavského gymnázia, které se opět zapojily do třídění dárků.  A samozřejmě děkujeme všem dětem, mladým lidem i dospělým, mateřským, základním i středním školám a rodinným centrům či pracovním kolektivům, kteří se letos do sbírky zapojili a obdarovali děti i dospělé z chudých poměrů. Vážíme si této úžasné ochoty pomáhat. 

        
 
 
 



24 OKEN ADVENTU Letos jsme se opět zapojili do adventní akce spolku Formanova Čáslav a na druhou adventní neděli se u nás otevřelo jedno okno při adventním koncertě v kostele a na Štědrý večer se rozsvítilo tiché okénko v baště.  

 
 
 
 
 
 
 
 



KURZY ČEŠTINY PRO UKRAJINCE V BAŠTĚ 
 

       Je  neděle odpoledne,  z kostela už všichni dávno odešli, z kafe po bohoslužbách také, ale v baště to ožívá, přichází Marina, sedne si ke stolu, vyndá si učebnici, pak přijde Irina, sedne si vedle ní, dorazí Dína, trochu na poslední chvíli přijede na kole Tanya, maminka tří malých dětí, přijde také Valérie se svou dcerou a pak do místnosti elegantně vpluje Olga. A může se začít. S čím? S výukou češtiny. Všechny tyto ženy uprchly před válkou na Ukrajině, nechaly doma své muže, své rodiče, kamarády, některé i své starší syny, opustily práci, domovy, vše to, co důvěrně znaly, a co utvářelo jejich život.  A přišly k nám, do Čáslavi, některé dokonce do našich domovů. A jsou tu s námi. Pracují, starají se o své děti, neustále sledují zprávy z válkou ničené Ukrajiny, jsou v kontaktu se svými nejbližšími, počítají mrtvé, myslí na živé, mají každodenní starosti, ale i radosti. A chtějí se naučit česky. A parta dobrovolníků navázaných na Dobročinný spolek Marta nebo na sebe navzájem se jim v tom snaží pomoci. První kurz v baště se otevřel už v pondělí 12. března, jen pár dnů po vypuknutí války na Ukrajině, a tato skupina se pod vedením Jany Anrejskové scházela až do června. Vždycky když jsem za nimi přišla, ukazovali mi hrdě své pokroky – vyjmenovávali dny v týdnu, měsíce, počítali. Bylo úžasné sledovat ten pokrok a to nadšení . Další skupiny se scházely navečer, nejprve 1x týdně, pak, jak učitelé přibývali, 2x týdně, a teď se schází už 4x týdně. Mám velkou radost, že se nám podařilo dát dohromady takovou fajn partu dobrovolníků, kteří nepomáhají pouze s češtinou, ale i s běžnými starostmi, odpovídají na otázky spojené s češtinou a běžným životem v Čechách. Patří jim velké díky!!!   

 



POMOC UKRAJINĚ     

     
NÁVŠTĚVY U ČLENŮ SBORU, PASTORACE Letos se konalo hodně předsvatebních a předkřestních příprav i rozhovorů před pohřbem. Důležitá byla pastorace v Domě pro seniory v Čáslavi i doprovázení při úmrtí. 

Návštěvy u členů sboru jsou velmi důležitou náplní farářské práce. Farářka se snažila být se členy sboru v telefonickém, emailovém i osobním kontaktu, čím dál více lidí také využívá středeční setkání v baště „Na kafe s farářkou…“ 
 

ÚKLID SBOROVÝCH PROSTOR A SBOROVÉ BRIGÁDY V roce 2022 se konaly 2 sborové brigády na jaře v Semtěši v souvislosti s přípravou setkání Sem-se-těš a jedna v Čáslavi. Sborové prostory uklízely ženy z Ukrajiny. O baštu a zahradu se staral pan Homolka.  Všem pomocníkům děkujeme za jejich ochotu pomoci s úklidem.   
PODÍL SBORU NA ŽIVOTĚ CÍRKVE A SENIORÁTU Sbor nežije jenom sám pro sebe, ale je součástí Českobratrské církve evangelické a na jejím životě se podílí.  Farářka Drahomíra Dušková H. je interní supervizorkou ČCE, je také členkou Komise pro celoživotní vzdělávání kazatelů při Synodní radě a podílí se na přípravě katechetických pomůcek pro nedělní školy.  Máme dva výpomocné kazatele – br. Michala Vejvodu a br. faráře Jaroslava Féra, oba jsou velkou pomocí pro náš sbor a zapojují se v mnoha sborech našeho i poděbradského seniorátu, kde vypomáhají s vedením bohoslužeb.  V listopadu 2022 se konal konvent chrudimského seniorátu, účastnila se ho farářka Drahomíra Dušková H. a presbyter Tomáš Starý.  Faráři se pravidelně 1x měsíčně účastní pastorálních konferencí v různých sborech našeho seniorátu, v lednu se konal tradiční farářský kurz v Praze, br. farář Fér se účastní i kurzu v Daňkovicích. Výpomocný farář Michal Vejvoda se účastní Kurzu pro výpomocné kazatele.   



SPOLUPRÁCE S DIAKONIÍ Náš sbor je spolupracujícím sborem Diakonie ZŠ praktické a speciální a Střediska Diakonie Střední Čechy Čáslav. Velmi nás těší spolupráce, která se daří. V roce 2021 se opět konaly biblické chvilky v Diakonii, celkem 5x v denním stacionáři (průměrná účast 12) a 5x v sociálně-terapeutické dílně (průměrná účast 15). Věnovali jsme se církevním svátkům a Ježíšovým příběhům. Farářka má také biblické chvilky podle domluvy v ZŠ praktické a speciální. Velmi dobře se daří spolupráce – vzájemné propojování a poznávání při čtvrtečních kavárničkách. Jsme moc rádi, že můžeme využívat bezbariérové prostory Kavárny a být společně s klienty. Vážíme si i jejich pomoci při hrabání listí. A také nás těší, že někteří klienti Diakonie spolu s pečovateli navštěvují nedělní bohoslužby. V tomto období jsou členy dozorčí rady za náš sbor Tomáš Starý a Jaroslav Fér, který se stal předsedou nové dozorčí rady. I jim patří dík za jejich práci v dozorčí radě i předávání informací na staršovstvu. Všem vám děkujeme, že se podílíte také na 
širším životě naší Českobratrské církve evangelické a Diakonie ČCE.  

VEŘEJNÁ PREZENTACE SBORU V roce 2022 jsme poslali všem členům 3 sborové dopisy (velikonoční, podzimní a adventní), ale také členové a přátelé sboru dostávají pravidelné „zprávy z fary“ emailem.  
Sborové webové stránky najdete na adrese http://caslav.evangnet.cz Velmi pečlivě je obstarává br. Ivan Klinský. Na sborové stránky vyvěšuje měsíční rozpis sborového program i pozvánky na mimořádná sejití ve sboru. Sborový web stojí za prohlédnutí, kromě fotografické dokumentace sborových a jiných akcí tam jsou i informace z dějin sboru (z „dílny“ br. Wagnera a br. faráře Féra, který stále přidává nové články, stojí za pozornost). Br. farář Fér také aktivně doplňuje web https://mistareformace.cz/ , který stojí rovněž za prozkoumání a je možné se také aktivně zapojit do tvorby webu, pokud vás baví historie a cestování. Během pandemie začal být díky péči D. Korábka a naší farářky aktuální a aktualizovaný také náš facebookový profil  https://www.facebook.com/CCECaslav/  

HOSPODAŘENÍ Spolu s celou Českobratrskou církví evangelickou prochází i náš sbor cestou přechodu k samofinancování, staršovstvo se budoucností našeho sboru aktivně zabývá, hledá různé jiné zdroje financování, zvláště pro akce zaměřené více „ven“, pro veřejnost nebo pro děti a mládež. Vytváří také rozvojový plán našeho sboru. Velmi si vážíme toho, že řada členů zvýšila svou obětavost a pomáhá sboru svými prostředky. Staršovstvo se s nimi snaží nakládat co nejhospodárněji a také chceme postupně vytvářet rezervu na horší časy.  Domníváme se, že svou roli sehrála také výzva 5% a hlavu vzhůru, kterou v roce 2019 spustila naše církev, a děkujeme touto cestou všem, kdo své roční příspěvky na sbor zvýšili a přizpůsobili nebo plánují zvýšit (5% z čistého měsíčního příjmu není mnoho, ale pro fungování sboru je to zásadní částka).   



Materiály k této výzvě členové sboru dostali se sborovým dopisem, případně je možné se znovu podívat na web: http://hlavuvzhuru.e-cirkev.cz a pro zájemce je možné si je opět připomenout. Ano, je jen na nás, jestli tu evangelická církev, resp. evangelický sbor v Čáslavi bude i za pár let, zda bude mít svého vlastního faráře a farářku, zda bude nabízet různé aktivity, možnosti setkávání a sdílení, zda bude nést Kristovo evangelium do světa. Na kulturní a volnočasové aktivity se našemu sboru daří sehnat peníze i z jiných zdrojů (dotace z grantu ČCE, příspěvky města, dary Jeronymovy jednoty aj.) Je ale nutné zaplatit provoz sboru - elektřinu, plyn a vodu ve všech sborových prostorách, provoz kanceláře, cestné, nutné opravy a potřebné rekonstrukce, povinné odvody na plat kazatele či na provoz církevních institucí apod. Jsme vděčni za každého, kdo k chodu sboru přispívá konkrétní pomocí, finančními či  hmotnými dary nebo zájmem o sbor a modlitbou.  
Sborovou pokladnu vede svědomitě ses. Miriam Richterová, patří jí za to VELIKÝ DÍK. 
Účetnictví zpracovává od roku 2014 firma Evy Medkové z Nového Bydžova (firma zpracovává sborové účetnictví pro řadu dalších sborů naší církve), na základě uzavřené smlouvy. V roce 2022 naše účetnictví převzal od Magdaleny Férové účetní J. Hrubo.   

OPRAVY A REKONSTRUKCE V letošním roce bylo instalováno nového osvětlení do kostela, které bylo pořízeno v roce 2021 z dotací a darů.  Dále jsme oslovili na doporučení varhaníka Jakuba Smešného organologa p. Štěpána Svobodu a zadali mu vypracování restaurátorského záměru za max. 20 000 Kč, na konci roku 2022 jsme tuto studii obdrželi a také jsme měli jedno setkání o restaurování našich varhan přímo u varhan s panem Esterlem.  V roce 2022 jsme začali řešit dlouhodobější statický problém ve farním bytě (prověšování stropu v obývacím pokoji o cca 6 cm), v létě jsme si nechali zpracovat statistický posudek a nechali provést sondu, při které se zjistilo značné poškození trámu u balkónu, a na podzim jsme začali situaci akutně řešit. Rozhodli jsme se oslovit firmu Merenus, se kterou jsme měli dobré zkušenosti z rekonstrukce bašty, dostali jsme cenovou nabídku a v listopadu započaly stavební práce. Během rekonstrukce jsme dostali od firmy Merenus nabídku vyklizení a zateplení půdu, pro kterou se staršovstvo rozhodlo. Celkové náklady na tuto opravu jsou 355 446 Kč a čeká nás ještě uhrazení zateplení a vyklízení půdy a nová podlaha v pokojích za cca 227 000 Kč.  
 
HOSPODAŘENÍ SBORU V ROCE 2022 A 2023 
 

1. MANDATORNÍ VÝDAJE SBORU  Mandatorní výdaje jsou výdaje, které musíme zaplatit, odvést – seniorátu, ústředí ČCE      a personální fond. Tyto výdaje každoročně rostou. V roce 2022 jsme platili:  
Seniorátní repartice: rok 2022 – 15 300 Kč, rok 2023 – 20 100 Kč 
Celocírkevní repartice: rok 2022 – 26 500 Kč, rok 2023 – 34 600 Kč Zvýšení repartic v roce 2023 je dáno mimo jiné také zvýšením počtu členů sboru           po sloučení sboru Čáslav a Semtěš. 



Personální fond: Rok 2022 -  237 000 Kč Rok 2023 - 282 770 Kč, V roce 2024 budeme platit cca 340 tisíc, v roce 2026 cca 390 tisíc a v roce 2027 cca 438 tisíc  
2. NÁJMY A NEMOVITOSTI Velkou částku sborových příjmů tvoří nájmy. Staršovstvo se dlouhodobě snaží aktualizovat smlouvy, pokud je to možné, v loňském roce také poprvé „aktivizovalo“ inflační doložku, kterou bude uplatňovat i v letošním roce. Novou nájemní smlouvu máme např. zjednanou na nájem garáže (1 500 Kč měsíčně) nebo na nájem a energie farního bytu (od ledna 2023 6 000 Kč měsíčně).  V roce 2022 jsme také realizovali prodej pozemku, na kterém se po několik let hromadil odpad, a vznikala černá skládka, kterou jsme museli v roce 2021 za cca 80 000 Kč odstranit. Pozemek byl prodán panu Jamborovi za 204 652 Kč.   
3. ENERGIE Do konce roku 2022 jsme měli rámcovou smlouvu s dodavatelem energií EON vyjednanou povšechným sborem, takže cena energií byla do konce roku fixovaná. Od ledna 2023 tato smlouva neplatí a platíme běžné ceny. V roce 2022 jsme např. spotřebu energie v baště z větší části pokryli z dotací na jazykové kurzy pro Ukrajince. V roce 2023 jsme dostali příspěvek od ČCE 30 000 Kč na náklady spojené s energiemi. Zaměřili jsme se také na snížení čerpání energií – presbyterna, farní byt, Komenského síň.   
4. OPRAVA STATICKÉ PORUCHY FARNÍHO BYTU + VYKLIZENÍ A ZATEPLENÍ 

PŮDY V roce 2022 jsme začali řešit dlouhodobější statický problém ve farním bytě (prověšování stropu v obývacím pokoji o cca 6 cm), v létě jsme si nechali zpracovat statistický posudek a nechali provést sondu, při které se zjistilo značné poškození trámu u balkónu, a na podzim jsme začali situaci akutně řešit. Rozhodli jsme se oslovit firmu Merenus, se kterou jsme měli dobré zkušenosti z rekonstrukce bašty, dostali jsme cenovou nabídku a v listopadu započaly stavební práce. Během rekonstrukce jsme dostali od firmy Merenus nabídku vyklizení a zateplení půdu, pro kterou se staršovstvo rozhodlo. Celkové náklady na tuto opravu jsou 355 446 Kč.    
5. REKONSTRUKCE KOMENSKÉHO SÍNĚ V roce 2022 jsme intenzivně pracovali na dotažení architektonické studie rekonstrukce Komenského síně. Paní architektka Neumanová připravila veškeré podklady pro stavební povolení, které jsme také v únoru 2023 od stavebního úřadu obdrželi. Některé části projektové dokumentace ke stavebnímu povolení jsou už ve fázi prováděcí dokumentace, jiné bude potřeba do této fáze ještě dopracovat. Celkové náklady na projektovou a prováděcí dokumentaci jsou: 123 812 Kč.   



6. SLOUČENÍ SE SBOREM V SEMTĚŠI Sloučení proběhlo k 1.1.2022, Pelíškova síň i kostel byly bezplatně převedeny na obec, bohoslužby je možné konat v Pelíškově síni, neplatíme obci žádný nájem. Sbor v Semtěši vlastnil i několik pozemků, které přešly na sbor v Čáslavi.   
7. DOTACE V roce 2022 se náš sbor po vypuknutí války na Ukrajině zapojil do pomoci válečným uprchlíkům. Už v březnu 2022 se v naší baště začaly konat první kurzy českého jazyka a konají se díky několika dobrovolníkům dodnes. V pomoci Ukrajině a Ukrajincům se stala také velmi aktivní naše církev a postupně jsme začali na tuto pomoc dostávat dotace: 25 000 Kč byl první dar, který jsme použili na pomoc uprchlíkům napojených na náš sbor (nákup uhlí, stěhování nábytku, pomoc při vybavení bytu aj.), další dotace 45 000 a 47 000 Kč jsme dostali na jazykové kurzy – část peněz byla určena na mzdu pro lektory, kteří svou mzdu z větší části opět vrátili na pomoc Ukrajincům na účet sboru nebo Marty, část peněz byla určena na materiální náklady (učebnice, flipchart aj.) a poslední část byla určena na režijní náklady (energie, úklid bašty – pan Homolka); další dotace ve výši 50 000 Kč byla od švýcarské organizace HEKS na dovybavení bašty (jazykové učebny), z které jsme nechali vyrobit lavičky do bašty na míru a nástěnku a zakoupili nový dataprojektor. V letošním roce jsme dostali další dotaci na jazykové kurzy 45 000 Kč, dotaci na energie 30 000 Kč, dotaci na Ženské kruhy pro Ukrajinky 60 000 Kč a dotaci na volnočasové aktivity. V loňském roce jsme dostali příspěvek 6 000 Kč od seniorátu na pořádání akce Sem-se-těš.   

PODĚKOVÁNÍ  A „RADOSTI A STRASTI“ FARÁŘKY  
 napsala farářka Drahomíra Dušková Havlíčková  Děkujeme staršovstvu za jeho práci, všem presbyterkám a presbyterům, že věnují svůj volný čas někdy nekonečným jednáním, čilé emailové komunikaci, práci v jednotlivých komisích, že mají služby a usilují různým způsobem podle svých obdarování o zachování našeho čáslavského sboru, aby se zde i nadále kázalo evangelium dalším generacím i lidem z našeho okolí.   Děkuji bratru kurátorovi Danu Korábkovi, že převzal kurátorskou štafetu, najde si čas jednou měsíčně se se mnou sejít, probrat sborové záležitosti, myslet na členky a členy našeho sboru, připravit body na jednání staršovstva, účastnit se seniorátních i celocírkevních akcí. Je mi velkou oporou a pro sbor požehnáním!!!   Děkujeme pokladní ses. Miriam Richterové za vedení sborové pokladny i nastavení nových procesů.   Děkujeme revizorkám sborového účetnictví ses. Ivě Trnkové a letos i náhradnici 

ses. Dagmar Hosnedlové za kontrolu účtů, ceníme si jejich ochoty a pečlivosti, s kterou prochází sborové účetnictví na velmi poslední chvíli kvůli zdržení od účetního. 



Velké díky patří všem varhanicím a varhaníkům, flétnistům, houslistům a 
kytaristům, že drží náš společný zpěv a svou hrou přispívají k tomu, že naše bohoslužby jsou radostnější a zpěvnější. Také děkujeme dětem a mládeži, že se s radostí zapojují do hudebního doprovázení našich bohoslužeb, děkujeme také Katce 
Andršové, že doprovází svědomitě každý měsíc v Semtěši.   
 Děkujeme učitelkám nedělky za to, že předávají biblické příběhy a víru našim nejmenším účastníkům bohoslužeb. Vážíme si jejich tvořivosti a osobitosti s jakou k biblickým příběhům a jejich předávání přistupují.  Děkujeme bratrům Trnkovi, Korábkovi, Homolkovi a dalším za sečení trávy kolem kostela a péči o sborové budovy, br. Starému za péči o mixážní pult, elektroniku, energie a všem dalším za pomoc.  Děkujeme správci našich sborových internetových stránek bratru Klinskému, který ačkoliv už péči o stránky předal jiným, o ně stále pečuje! Děkujeme Danu Korábkovi za péči o sycení sborového facebooku a Pavlu Dočekalovi za sycení facebooku Dobročinného spolku Marta. Děkujeme s. Noře Procházkové za grafické vyvedení některých sborových plakátků a pozvánek a br. Josefu Opaskovi za pomoc s jejich tiskem.   Děkujeme těm, kdo uklízí naše sborové prostory pravidelně i těm, kdo se účastní sborových brigád. Děkujeme všem, kdo si všimnou, že se něco rozbilo, že něco chybí, že je potřeba něco udělat a bez upozorňování to zařídí. Děkujeme br. Homolkovi za péči o baštu a prostranství kolem bašty.  Děkujeme klientům sociálně-terapeutické dílny Diakonie za pomoc s úklidem kolem kostela i všem vedoucím a pracovníkům za vstřícnost a spolupráci.   Děkujeme všem, kdo se podílí na přípravě a průběhu bohoslužeb, kdo čtou ohlášky a čtení z Bible, spoluvysluhují, zajišťují úpravu stolu Páně, výzdobu, květiny.  Děkujeme za službu našim výpomocným kazatelům Jaroslavu Férovi a Michalovi Vejvodovi i ostatním kazatelům za jejich pomoc.  Děkujeme těm, kdo pomáhají chystat všemožná občerstvení a pohoštění. Děkujeme těm, kdo navštěvují členy našeho sboru v nemocnicích, v Domově důchodců i v jejich domovech, všem, kdo přivážíte starší členy na bohoslužby.  
VELMI děkujeme Dobročinnému spolku Marta za jejich sborovou diakonii i dobročinné akce směřující mimo sbor, zvláště za velké nasazení v pomoci ukrajinským ženám, jejich dětem a dalším sociálně slabým. Děkujeme Lindě Homolkové a V. Homolkovi za péči o fairtrade a propagaci fairtradu v našem sboru i v Čáslavi. Děkujeme všem, kdo čáslavskému sboru pomáhají žít - svými silami, svým nadšením, modlitbami, radami, kázáními, nápady i finančními prostředky.  



Děkujeme vám všem, že sem chodíte a spoluvytváříte společenství, bez vás by to nešlo – Pán Bůh totiž nemá ve světě jiné ruce než ty naše. A především děkujeme Pánu Bohu, že nás tu chce mít. A já také děkuji svému manželovi, dětem, rodičům a přátelům za jejich velikou podporu, oporu a pochopení!!! 
 
Z ČEHO MÁM NYNÍ VE SVÉM SBORU RADOST? CO SE DAŘÍ A S ČÍM JSEM 
SPOKOJENÁ? Po sedmi letech života v Čáslavi a práce v čáslavském sboru jsme tu spokojená, usazená, toto období je jedno z nejkrásnějších farářských období v mém profesním životě – mám velikou radost ze čtyř skupinek dětí, konfirmandů, z přífarských táborů, největší radost mám, když mi někdo z rodičů řekne, že se děti na Broučky těší, nechtějí chybět, je to jejich nejoblíbenější kroužek apod. Velkou radost mám ze spolupráce s kolegou Ondrou Zikmundem,  konečně se mi daří po letech s někým spolupracovat a na konfirmačka se vždy dost těším, i na naše online přípravy a víkendovky ještě spolu s kolínskými.  Velkou radostí jsou hudebníci, je jich teď požehnaně a skvěle nás učí nové písně z nového zpěvníku.   Také mě těší spolupráce s novým kurátorem, jeho duchovní podpora, empatie a doplňování mé občasné bezhlavosti, střemhlavosti apod. Velkou úlevou je větší zapojení staršovstva, velmi oceňuji některé nové členky a jejich zodpovědný přístup k presbyterské službě.  Těší mě nakonec i sloučení se Semtěší, kterého jsem se tak bála, bylo vše skvěle připravené br. farářem Janem Plecháčkem a ses. kurátorkou, v Semtěši jsou milá setkání.  Velkou radost mám z nově příchozích a také z party lektorů, kteří tolik dělají pro Ukrajince i pro Dobročinný spolek Marta, je s nimi sranda, jsou akční a upřímní.  Baví mě kafe v baště i ti, kdo tam přicházejí.  Mám radost, že do sboru začali nově chodit (i se aktivně zapojovat) dva noví lidé a jedna paní se k nám přepsala ze svého mateřského sboru, protože bydlí natrvalo v Čáslavi, a také se začala aktivně zapojovat (nedělka, zpěv). Je to požehnání! Vždycky mám velkou radost ze křtů, i těch bylo loni požehnaně (6 myslím) Také vnímám, že náš sbor je obohacen přítomností ukrajinských žen a jejich dětí.  V posledním roce navzdory všemu vnímám veliké požehnání! 
 
CO SE V SOUČASNÉM OBDOBÍ V NAŠEM SBORU NEDAŘÍ A CO CHYBÍ?  Nedaří se pohnout s rekonstrukcí Komenského síně, sehnat na ten potřebný a skvělý projekt peníze, nedaří se moc setkávání střední a starší generace (Pátečníci), nedaří se větší propojení s Diakonií, spolupráce hodně leží na mně, ve sboru mi chybí sborové dovolené, neformální posezení staršovstva, potkávám se s mnohými jenom na staršovstvu a jinde během týdne moc ne. Také mě mrzí, že s covidem a vzhledem k různým zdravotním problémům úplně přestala do kostela chodit nejstarší generace (občas chodí na Kavárničky do Diakonie).  



 
SLOVO KURÁTORA  Už více než 30 let jsme svobodní, s touto svobodou jde ruku v ruce také odpovědnost. Dříve se o nás všechny „staral“ stát, nyní to naštěstí již nedělá a tato odpovědnost je nyní naší starostí. V rámci předání a převzetí odpovědnosti došlo před několika lety také k odluce církví a státu. Do té doby stát přispíval  na mzdy také našim kazatelům, po této odluce je to plně naše starost.  Z tohoto důvodu rostou odvody do personálního fondu, které jsou stanoveny na základě velikosti úvazku kazatele ve sboru. Tyto odvody rostou plynule, aby to nebyl pro sbory takový šok a zároveň aby byl čas se na tu změnu připravit. Pro náš sbor tento odvod představoval zhruba 238 tisíc korun v roce 2022 a na rok 2023 byla výše spočítána na 283 tisíc korun. K pravidelným významnějším odvodům můžeme připočítat repartice, které v roce 2022 činily cirka 42 tisíc korun a na rok 2023 55 tisíc korun. Výše repartic závisí na počtu členů sboru. V době, kdy proces odluky církví od státu vrcholil, přišlo ústředí naší církve s výzvou 5% a hlavu vzhůru: https://hlavuvzhuru.e-cirkev.cz/. Tato akce měla za cíl, informovat o tom, že nyní se o naši církev již nestará stát. Aje na nás, abychom to řešili sami. Zároveň zde byla vyjádřena naděje, že společně to zvládneme. V názvu této výzvy se hovoří o pěti procentech. Tvůrci měli na mysli, že pokud by každý  člen sboru věnoval domovskému sboru právě 5% ze svého čistého měsíčního příjmu, tak bychom si mohli dovolit například doposud naprosto samozřejmou věc, mít na sboru svého kazatele na plný úvazek.  Náš sbor má podle kartotéky 254 členů, z toho je 222 členů, kteří by měli platit salár. V roce 2022 salár skutečně zaplatilo 86 členů našeho sboru. Celkem v loňském roce bylo od členů sboru vybráno 446 tisíc korun. To je částka, jako by každý člen sboru s povinností platit salár zaplatil 2.010 korun. Průměrná výše příspěvku našemu sboru však byla 4.900 korun (některé rodiny darují sboru částku kolem 30 tisíc korun za rok). Medián příspěvku je však 2.500 korun a nejčastější výše příspěvku byla 200 korun za rok.  Dá se očekávat, že náklady sboru na personální fond a repartice budou i nadále stoupat. Stačí se podívat na zprávy o inflaci, která láme rekordy. Všichni občané naší republiky chtějí, aby jejich reálné příjmy neklesaly a to samé, naprosto přirozeně, platí i pro kazatele naší církve. Pokud se o náš sbor nepostaráme sami, pak je možné, že přijde den, kdy si nebudeme moci dovolit svého kazatele. Musíme se ptát sami sebe, jestli si přejeme a skutečně stojíme o to, zachovat duchovní péči o členy sboru na současné úrovni, nebo se spokojíme s něčím jiným. Obávám se, že pokud více členů sboru neinspiruje výzva 5% a hlavu vzhůru, alespoň částečně, nebude cesty zpět.. Zkusme se každý zamyslet, jestli není v našich silách darovat sboru z požehnání, které se nám z milosti Boží dostalo ve formě pravidelně placeného zaměstnání, rozumné penze, nějakou korunu pro nás všechny, pro naše duchovní občerstvení a péči.  Napsal kurátor Daniel Korábek březen 2023   



ZÁVĚREM   

  
Jaké dobro, jaké blaho, tam, kde bratří bydlí svorně! Jako výborný olej na hlavě, jenž kane 
na vous, na vous Áronovi, kane mu na výstřih roucha. Jako chermónská rosa, která kane 

na sijónské hory. Tam udílí Hospodin své požehnání, život navěky. (Žalm 133) 
 

Děkujeme za pomoc, podporu, čas, peníze, občerstvení, modlitby  
a hlavně za Vaši účast na všem, co nás potkalo ve sborovém životě  

v roce 2022!  
 
 

Pokud jsem někde udělala nějakou chybu nebo něco opomněla, moc se omlouvám, 
nebyl to záměr. 

 
farářka Drahomíra Dušková Havlíčková 



Výkaz hospodaření za rok 2022/rozpočet 2023
Ev. číslo sboru 0804
Název sboru ČÁSLAV
Seniorát chrudimský
Stav vyplnění Kontrola seniorátem

 Náklady účet rozp. 2022 skut. 2022 rozp. 2023
N.1 Spotřební a kancel. materiál, zboží 501 80 000 183 846 50 000
N.2 Spotřeba energie 502,503 160 000 107 381 270 000
N.3 Prodané zboží 504 25 000 2 892
N.4 Běžná údržba 511 170 000 383 075 320 000
N.5 Cestovné 512 16 000 21 787 10 000
N.6 Prezentace - dary křesť.služby a sbor.pohošt. 513 35 000 16 948 15 000
N.7 Telekomunikace 518 6 000 3 600 6 800
N.8 Placené nájemné 518 0
N.9 Spotřeba ostatních služeb 518 70 000 34 446 30 000
N.10 Mzdové náklady vč. pojištění  521, 524, 525, 527, 528 0 31 200 60 000
N.11 Daně a poplatky 531,532,538 53 000 55 687 55 000
N.12 Poskytnuté dary 546 50 000 34 458 10 000
N.13 Odvod repartic seniorátních 581 15 300 15 300 20 100
N.14 Odvod repartic celocírkevních 581 26 500 23 600 34 600
N.15 Odvod do PF 581 237 985 237 985 282 770
N.16 Odvod do PF administrátora 581
N.17 Odvod za pastoračního pracovníka 581
N.18 Odpisy, prodaný majetek 551-559
N.19 Ostatní náklady 541-549 (kromě546) 15 000 2 592 15 000
N.20 Daň z příjmu 591,595 1 800

Náklady celkem 959 785 1 156 597 1 179 270
 Výnosy účet rozp. 2022 skut. 2022 rozp. 2023

V.22 Sborové sbírky 682 50 000 70 627 50 000
V.40 Dary účelové 648, 682 50 000 56 980 50 000
V.23 Dary tuzemské neúčelové 682 65 000 106 313 220 000
V.24 Dary zahraniční neúčelové 682 0
V.25 Salár 682 240 000 290 488 230 000
V.26 Příjmy z hosp. činnosti 601-604 370 000 351 681 400 000
V.27 Ostatní sbor. příjmy 641-649 5 256
V.28 Tržby z prodeje majetku 652-659 100 000
V.29 Přijaté příspěvky 681 15 000 144 600 100 000
V.30 Provozní dotace 691 80 000 55 000

Výnosy celkem 970 000 1 025 945 1 105 000
Hospodářský výsledek 10 215 -130 652 -74 270

W.33 Investiční výdaje
W.34 Příjem půjčky/úvěru
W.35 Splátka půjčky/úvěru
W.36 Příjem investiční dotace, grantu, darů
W.40 Daňový základ pro DPPO 317 759

 AKTIVA k 1.1.2022 k 31.12.2022
A.I. Dlouhodobý majetek DHM+DNHM 15 241 425 27 502 535
A.II. Dlouhodobý finanční majetek
A.III. Oprávky -169 748 -169 748

Aktiva A-dlouhodobý majetek 15 071 677 27 332 787
B.I. Zásoby
B.II. Pohledávky celkem 165 809 66 641
B.III. Krátkodobý finanční majetek 653 142 1 699 619
B.IV. Jiná aktiva (časové rozlišení)

Aktiva B-krátkodobý majetek 818 951 1 766 260
Aktiva celkem 15 890 628 29 099 047

 PASIVA k 1.1.2022 k 31.12.2022
A.I. Vlastní jmění 15 529 112 29 113 138
A.II. Fondy 51 895 42 925
A.III. Oceňovací rozdíly 0
A.IV. Účet výsledku hospodaření 0
A.V. VH ve schv.řízení 259 192 -127 951
A.VI. Nerozd.zisk, neuhr.ztráta 0

Pasiva A-vlastní zdroje 15 840 199 29 028 113
B.I. Rezervy
B.II. Dlouhodobé závazky -330 -330
B.III. Krátkodobé závazky 9 658 26 496

Pasiva B-cizí zdroje 9 328 26 166
C. Jiná pasiva (časové rozlišení) 41 101 44 768

Pasiva C-jiná pasiva (časové rozlišení) 41 101 44 768
Pasiva celkem 15 890 628 29 099 047
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 CC SBÍRKY POVINNÉ 2022 vybráno odvedeno
P.1 na tisk ČCE a jinou publikační činnost 700 700
P.2 HDL Jeronymovy jednoty 2 271 2 271
P.3 pro Diakonii 600 4 220
P.4 solidarity sborů 950 950
P.5 pro KS 870 870
P.6 pro sociální a charitativní pomoc 3 599 5 399
P.7 JTD 1 430 2 030
P.8 pro bohoslovce a vikariát 3 950 4 650
P.9 pro Evangelickou akademii 1 130 1 630

CC Sbírky povinné CELKEM 15 500 22 720
D.1 Celocírkevní sbírky dobrovolné (celkem)
D.2 Sbírka darů Jeronymovy jednoty 6 700 7 200
D.3 Seniorátní sbírka 1 200 1 500
D.4 Sbírky pro jiné účely celkem

Sbírky na jiné účely CELKEM 7 900 8 700
Sbírky celkem 23 400 31 420

Účetní jednotka účtuje v (zatrhněte) daňová evidence
Název účetního softwaru
Jméno účetního Online kanceláře, Nový Bydžov, pan Hrubo
Kontakt na účetní (telefon, mail)
Poznámka

Schváleno staršovstvem: 25. 3. 2023
Autorizace:

Daniel Korábek, kurátor, 31. 3. 2023
Drahomíra Dušková Havlíčková, farář, 31. 3. 2023
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